
 رفتار های سینوسی قالیباف 
در انتخابات های مختلف

این قالیباف یا آن قالیباف؟
از  دارد؛  حاکمیتی  جایگاه های  به  زیادی  علاقه 
ریاست جمهوری گرفته تا شهرداری و نمایندگی مجلس 
که از طریق آن ریاست مجلس را در دست بگیرد؛ صحبت از 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس یازدهم، است نامزد سه 
دوره ریاست جمهوری و ۱۲ سال شهردار تهران. برای هر 
سمت انگار قالیبافی متفاوت از دفعه قبلی ظهور و بروز کرده 
است. او سال ها برای رسیدن به ریاست جمهوری تلاش کرد. 
با این وجود در انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ بابت 
آنکه نامزد های قدرتمند خارج از دایره صلاحیت شورای 
نگهبان قرار گرفتند، می توانست به راحتی پیروز شود، اما مرغ 
سعادت ریاست جمهوری بر شانه سیدابراهیم رئیسی نشست و 
قالیباف حتی امکان حضور و ظهور به عنوان نامزد را هم نیافت. 
با این وجود قالیباف در ادوار گوناگونی خود را به جامعه هدفی 
که داشت عرضه کرد؛ که بیشتر هم در سطوحی بود که نیاز 
به رای آوردن در انتخابات داشت. در یک انتخابات طرفدار 
شفافیت می شود و شعارش را سر می دهد؛ در یک انتخابات 
ریاست جمهوری از عدالت اجتماعی می گوید و از جنبش 
وال استریت کمک می گیرد؛ دفعه قبلش از فتح الفتوحاتش 
در جریان کوی دانشگاه می گوید و پیش از همه هم ته ریش 
می گذارد و با عینک آفتابی و لباس خلبانی پوستر انتخاباتی 
چاپ می کند. در واقع روند شعار ها و نحوه عرضه خود در 
انتخابات مختلف بیش از آنکه خطی باشد، سینوسی است؛ شاید 
هم او سعی می کند خود را متناسب با فضای جامعه تنظیم کند. 
با وجود همه این تلاش ها، قالیباف تا همین انتخابات مجلس 
یازدهم که حداقلی ترین مشارکت مردمی در ادوار مختلف 
انتخابات مجلس در طول جمهوری اسلامی را دارد، نتوانسته 
بود جایگاهی انتخابی داشته باشد و همه سمت هایی که داشت، 
جزو سمت های انتصابی بودند و تا اسفند ۱۳۹۸ طعم رای را 

تجربه نکرده بود.
  نمایندگی به لطف مشارکت پایین

بنا بر اعلام وزیر کشور وقت، مشارکت در حوزه انتخابیه 
تهران، ری، اسلامشهر و شمیرانات، ۲۵. ۴ درصد معادل یک 
میلیون و ۸۴۲ هزار نفر بود. به عبارت دیگر قالیباف توانسته بود 
به لطف پایین ترین مشارکت، به مجلس راه پیدا کند و از یک 
میلیون و ۸۴۲ هزار رای، یک میلیون و ۲۶۵ هزار رای را از آن 
خود کرد. با توجه به این آمار، مجموع واجدین شرایط در این 
حوزه انتخابیه حدودا ۷ میلیون و ۲۵۲ هزار نفر بود که مجموع 
آرای قالیباف ازکل واجدین شرایط، حدود ۱۷. ۵ درصد بود. 
با این وجود همین مشارکت پایین هم توانست قالیباف را 
بالاخره به عنوان نماینده تهران در مجلس، صاحب یک منصب 

انتخابی کند.
  شفافیت و معیشت؛ دو عنصر گم شده از شعار ها

او در انتخابات مجلس یازدهم، بر طبل شفافیت کوبید و 
پرچم بهبود معیشت مردم را به دست گرفت؛ اما با گذشت 
زمان مشخص شد که طبل، تو خالی بوده و پرچم هم بر زمین 
مانده است. او در آن زمان به سبب آنکه تحریم های بی سابقه 
ایالات متحده پس از خروج از برجام، شدت گرفته بود، از فرصت 
استفاده کرد و هر آنچه در دل داشت را خطاب به دولت و مجلس 
وقت گفت. با زمینه سازی برخی افراد مانند پناهیان، از موضوع 
شفافیت در جامعه موج سازی شد و قالیباف و دوستان نیز سوار 
بر این امواج شدند. اما تا این لحظه هنوز خبری از شفافیتی که 
اعلام کرده بود نیست. هرچند که از اسفند پارسال سامانه ای 
تحت عنوان شفافیت داوطلبانه آرای نمایندگان به راه افتاده، 
اما در همین سامانه هم برخی رای گیری ها منتشر نمی شود. 
شعار ها و رفتار قالیباف و دوستان در ایام انتخابات و مدتی پس 
از پیروزی، بیشتر به صنف عدالتخواهان و نئو انقلابی ها شبیه 
بود. اما خودش یکی دو سال بعد، قربانی همین طیف شد و با 
افشای ماجرای خرید سیسمونی نوه اش در سفر دختر، داماد 
و همسرش به استانبول ترکیه جهت خرید مایحتاج نوزاد، آن 
ژست ساده زیستی که سال ۹۶ اتخاذ کرده بود، نقش برآب شد.

  تغییر رویکرد
آخرین انتخابات ریاست جمهوری که قالیباف در آن شرکت 
داشت، به سال ۱۳۹۶ بازمی گردد؛ انتخاباتی که چند روز مانده 
به برگزاری، با توصیه ها و تصمیماتی که اصولگرایان داشتند، به 
نفع ابراهیم رئیسی کناره گیری کرد که البته رئیسی هم در آن 
انتخابات شکست سنگینی را متحمل شد. با این وجود قالیباف 
توانست در دوران تبلیغات انتخاباتی، خود را برای سومین مرتبه 
در جامعه بازیابی کند؛ این بار می خواست بر خلاف دفعات 
قبل، چهره ای ساده زیست و مدافع عدالت اجتماعی از خود به 
نمایش بگذارد. قالیباف، صورتحساب بانکی و دارایی های خود 
و فرزندانش را در یکی از مناظره های تلویزیونی منتشر کرد و 
با همین حربه سعی در القای ساده زیستی خود و خانواده اش 
داشت. البته که این رویکرد او در این دوره تقریبا اشتباه بود و 
خریداری پیدا نکرد. چرا که در سال ۹۶ اوضاع اقتصادی کشور 
به سامان بود و وضع مردم هم از سال ۹۸ و به خصوص همین 
امروز، به مراتب بهتر بود. از سوی دیگر چند سال بعد با افشای 
خرید سیسمونی نوه اش از شهر استانبول، دوباره فهرست 
دارایی های او در فضای مجازی دست به دست شد که از منظر 
افکار عمومی آن فهرست با خرید سیسمونی از ترکیه، سنخیتی 
نداشت. حربه دوم قالیباف در این انتخابات، ماجرای الگوبرداری 

از جنبش وال استریت بود. 
  قالیباف؛ متفاوت از قالیباف قبلی و بعدی

در واقع قالیباف در ادوار گوناگون انتخابات، رفتار های 
اشتباهی از خود بروز می داد؛ اشتباه از این وجه که با فضای 
جامعه همگون نبود؛ شاید علت این وضعیت، مشاورانی باشند 
که در کنارش قرار می گیرند. او در انتخابات ۸۴ که پیراهن روی 
شلوار و کاپشن خریدار داشت، لباس های شیک می پوشید و 
به جای عدالت از توسعه صحبت می کرد. اما او در انتخابات ۹۶، 
که پس از حصول و اجرای برجام بود، توسعه کشور و بهبود 
وضعیت زندگی مردم حرف اول بود، پیراهن خاکی می پوشید 
و روی شلوار می انداخت و از عدالت اجتماعی سخن می گفت. 
هرچند در انتخابات ۹۶ روز های پایانی به نفع ابراهیم رئیسی 
کنار رفت، اما رفتار های انتخاباتی قالیباف، در سال های مختلف 
انگار جابه جا بود؛ همین حرکت زیگزاگی و عدم پی گرفتن یک 
خط مستقیم در سیره و صورت، باعث شده تا در هر انتخاباتی 
که حضور داشته، یک قالیباف متفاوت از قالیباف قبلی و بعدی 

به نمایش بگذارد.
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جبلی: نیروهای متعهد جایگزین اتوبوسی های غیرانقلابی می شوند

صداوسیمایی ها در صف اخراج! 
 خواست مردم جایگاهی 

در دیدگاه رئیس نزدیک به جبهه پایداری جام جم ندارد؟

آرمان ملی- حمید شجاعی: تا کنون طی مقاطع مختلف در 
خصوص توافق برجام، فراز و فرودها و همچنین حواشی پیرامون آن 
بسیار صحبت شده و تحلیل های مختلفی ارائه شده است. اما آنچه 
مسلم است اینکه برجام برای ایران توافقی موثر و با دستاورد بود 
که به گواه موافقان و مخالفان در همان سال اول این ، دستاوردها به 
عینه دیده شد و اگر نبود بد عهدی و خروج یکجانبه ترامپ رییس 
جمهور وقت آمریکا از توافق، شاید طی سال های اخیر بسیار بیشتر 
از ثمرات و دستاوردهای برجام استفاده می کردیم. اما نکته مهم 
و قابل توجه اینجا است که برخی دلواپسان با وجود اینکه ۲ سال 
و اندی از پایان دولت حسن روحانی گذشته، دولت مطبوع شان 
روی کارآمده و برجام نیز شرایط مشخصی دارد همچنان تلاش 
می کنند که در صحبت های خود رئیس جمهور و دولتمردان سابق 
را مورد هجمه و تخطئه قرار دهند و اساس کار را زیرسوال ببرند. 
به عبارت دیگر آنها هنوز هم می خواهند پلن مذاکراتی مدنظر 
خود را که به گمان خودشان نسخه شفابخش ایران است ارائه 
کنند و به هر نحوی آنچه تا کنون بوده را تخریب کرده و به حاشیه 
برانند. این در حالی است که حداقل حُسن برجام برای مخالفان 
این بود که پس از روی کارآمدن دولت مطبوع شان و قرارگرفتن 
همفکرانشان در راس تیم مذاکره کننده فهمیدند چاره  کار مذاکره 
است. آن هم نه مذاکره برای مذاکره و در نهایت خواندن یک بیانیه 
یک طرفه و پایان ماجرا؛ بلکه مذاکره معطوف به نتیجه و هدف که 
در راستای رسیدن به موفقیت باشد. همان طور که حسن روحانی 
رئیس جمهور وقت در جریان برگزاری مناظرات انتخاباتی سال 
۱۴۰۰ با استناد به سخنان نامزدهای انتخاباتی به لزوم مذاکره 
گفت: »امروز همه از مذاکره صحبت می کنند و منتها می گویند ما 
بیاییم بهتر مذاکره می کنیم، الحمدا... پس مذاکره را قبول کردید. 
قبول کردید که راه مذاکره است برای ما این مهم بود که بفهمید 
راه مذاکره و تعامل با جهان است که در این هشت سال فهمیدید.« 
اما صحبت اینجا است که برخی هنوز هم قائل به تقابل و درگیری 
هستند و مذاکره برای حصول به نتیجه را بر نمی تابند. این افراد 
کافی است به نوع رویکرد همراهان قدیم خود در حال فعلی نگاهی 
بیندازند تا ببینند در کجا ایستاده اند. برای مثال علی باقری، معاون 
سیاسی وزیر امور خارجه رئیس هیأت مذاکره کننده ایرانی اواسط 

ماه گذشته در گردهمایی سراسری اعضای هیات علمی دانشگاه 
فرهنگیان خطاب به مخالفان مذاکره گفت: »کسانی که با پوشش 
دفاع از ارزش ها تلاش می کنند تا مذاکره را ماهیتا ضدارزش جلوه 
دهند، عملا می خواهند دست نظام برای تأمین منافع ملی را از 
این ابزار کلیدی و مهم تهی کنند. دولت هرگز مسیر دیپلماسی، 
مذاکره و تلاش برای تامین منافع ملی از طریق دستیابی به یک 
توافق متوازن را مسدود نکرده است.« لذا این جریانات و افراد یا باید 
رفقای خود و مواضعشان را انکار کنند یا اینکه مواضعی بر مبنای 
منافع ملی و مصالح کشور اتخاذ کنند تا بیش از این موجبات 

هزینه سازی را فراهم نکنند. 
    تخریب به روش جلیلی

پنجشنبه ای که گذشت دبیرخانه شورای امنیت سازمان 
ملل طی یادداشتی به کشورهای عضو سازمان ملل متحد، پایان 
رسمی مقررات بندهای ۳، ۴ و ۶ ضمیمه ب قطعنامه ۲۲۳۱، 
شامل آزمایش های موشکی، محدودیت صادرات و واردات اقلام 
موشکی به ایران و همچنین تحریم های مربوط به توقیف اموال و 
ارائه خدمات مالی به افراد و نهادهای ایرانی تحت تحریم شورای 
امنیت را اطلاع داد. امری که رسما به پایان تحریم های تسلیحاتی 
ایران اشاره داشت. هر چند که غربی ها طبق معمول همیشه ساز 
ناکوک زدند و از عدم برداشتن تحریم های ایران سخن گفتند. با این 
حال برخی افراد به جای استقبال از این مساله و دیدن نیمه پر لیوان 
نیمه خالی را دیده و به جای شورای امنیت مواضع غربی ها را حجت 
سخن قرار دادند تا اثبات کنند این تحریم ها برداشته نخواهد شد. 
در همین راستا روز گذشته یک عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با حضور در نشست ماهانه جامعه اسلامی دانشجویان با 
اشاره به اینکه زمانی که بحث برجام بود بعضی ها می گفتند کلیه 
تحریم ها بالمره از روز توافق برچیده می شود، گفت: ما در جلساتی 
که در مجلس خدمت دوستان بودیم می گفتیم این متن می گوید 
برخی تحریم ها تا هشت سال باقی می ماند. هشت سال تا کی بود؟ 
همین دیروز. سعید جلیلی افزود: کسانی که می گفتند شما بتن 
بریزید، سانتریفیوژ جمع کنید، موادتان را خارج کنید، ما هم برخی 
تحریم ها را هشت سال دیگر برمی داریم، خب حالا بعد از هشت 
سال، اتحادیه اروپا در تاریخ دیروز رسیده به برخی تحریم هایی که 

قرار بود بردارد، آمریکا که سال نود و هفت خارج شد، اروپایی ها 
که ماندند چه؟ شما بیانیه دو روز پیش آن ها را بخوانید ببینید چه 
بیان می کنند. بیانیه می دهند می گویند درست است که سر هشت 
سال موعد انجام تعهدات آنهاست، اما انجام نمی دهند. به همین 
راحتی. این بیانیه اتحادیه اروپاست که »این شورا ارزیابی کرد ما 
برای خودداری از برداشتن این محدودیت ها دلایل معتبری داریم. 
این می شود آن مناسباتی که امروز در دنیاست.« وی اظهار کرد: در 
همین قضیه فلسطین هم همین بود که »آقا می رویم با گفت وگو 
حل می کنیم که هم سانتریفیوژ بچرخد هم چرخ اقتصاد« و شد 
اینکه هم »سانتریفیوژ ها را جمع کنند، هم چرخ اقتصاد« و دلار ۳ 

تومن بشود۳۰ تومن.
   از جلیلی تا باقری

 به نظر می رسد جلیلی همچنان بر نظرات سابق خود می تازد 
و پیش می رود واگر او بود همچنان شاهد مذاکرات بی نتیجه و 
بیانیه خوانی های بی ثمر برای کشور بودیم. اتفاقا اگر نبود برخی 
کارشکنی ها و چوب لای چرخ گذاشتن های جلیلی و همفکرانش 
در جایگاه های مختلف شاید شرایط بهتری برای برجام رقم 
می خورد. از طرف دیگر هیچ کس رویکرد غربی ها را در عدم 
برداشتن تحریم های ایران تایید نمی کند؛ اما نکته مهم این است 
که طبق آنچه شورای امنیت گفته محدودیت های تسلیحانی ایران 
برداشته شده و هیچ کسی هم نمی تواند این مهم را زیر سوال ببرد. 
جالب اینکه جلیلی منطق سست خود را با ارتباط دادن مذاکرات 
برجام با مساله فلسطین ، مطرح کرده است! در حالی که تمامی  
دولت ها در مورد مساله فلسطین موضع واحدی داشته و دارند. اما 
نکته آخر اینکه آقای جلیلی بر فرض که روحانی دلار ۳ هزار تومانی 
را ۳۰ هزار تومان کرد که واقع امر ۲۳ هزار ۷۰۰ تومان بود. پرسش 
اینجا است که دولت متبوع شما چرا بدون چرخش سانتریفیوژها 

دلار ۳۰ هزار تومانی را ۵۱ هزار تومان کرد؟ 
نکته عجیب دیگر آنکه موضع اخیر جلیلی چندان همخوانی 
با دوستانش در دولت ندارد. شاید هم این برخورد یک حرکت 
برنامه ریزی شده باشد که همفکرانش در دولت مثل علی باقری از 
لزوم مذاکره و تعامل بگویند و جلیلی در مقام منتقد قرار گیرد. اما 

با چه هدفی، مشخص نیست. 

در کنگره دو حزب کارگزاران و 
اعتدال و توسعه چه گذشت؟

کنگره  پشت درهای بسته!
عصبانیت دولتی ها از دولتمردان پیشین

آرمان ملی: کنگره های احزاب اصلاح طلب 
و میانه رو به نام کارگزاران و اعتدال و توسعه در 
روزهای اخیر برگزار شد. اخبار زیادی از کنگره 
حزب کارگزارن به بیرون درز پیدا نکرد و تنها 
رسانه این حزب اقدام به انتشار سخنرانی ها 
کرد. مطابق آنچه ایلنا نوشت: »محسن هاشمی، 
شهربانو امانی، امیر اقتناعی، کوروش دستپاک، 
فرزانه ترکان، ناعمه علینژاد، علی هاشمی، احمد 
نقیب زاده، محمد عطریانفر، محمدهادی جلیلی، 
علی جمالی، طیبه اصفهانی، جهانبخش خانجانی، 
محمود علیزاده طباطبایی، فاطمه احمدی، مجید 
صالحی، حامد منتظری و ارسلان شهنی به عنوان 
اعضای جدید شورای مرکزی حزب کارگزاران 
سازندگی ایران انتخاب شدند.« علی محمد نمازی 
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی 
ایران در گفت وگو با »فارس« با اشاره به برگزاری 
پنجمین کنگره حزب کارگزاران، گفت: این جلسه 
انتخاب نیمی از کرسی های شورای مرکزی در 
پنجمین کنگره حزب کارگزاران سازندگی ایران 
در دستورکار کنگره قرار داشت. وی تصریح کرد: 
در جلسه که با حضور ۴۸۲ نفر از اعضای حزب 
در تهران برگزار شد.عضو شورای مرکزی حزب 
کارگزاران سازندگی ایران افزود: براساس قاعده 
تغییر نیمی از کرسی های شورای مرکزی در هر 
کنگره سالیانه، ۱۷ عضو شورای مرکزی در این 
دوره نیاز به کسب رأی اعضای کنگره را نداشتند 
که اسامی این افراد عبارتند از: سیدحسین 
مرعشی، غلامحسین کرباسچی، فائزه هاشمی، 
فاطمه سعیدی، سیدعلیرضا سیاسی راد، پروانه 
مافی، ناهید تاج الدین، محمد قوچانی، یدا... 
طاهرنژاد، بهرام فیاضی، علی محمد نمازی، 
مصطفی پهلوانی، محمود سعیدی زاده، ولی ا... 
افخمی، عبدالواحد شهنوازی، مهدی بهزادیان و 

طاهره میرساردو. 
  در کنگره حزب اعتدال و توسعه چه 

گذشت؟
ششمین کنگره حزب اعتدال و توسعه هم 
هفته گذشته، با حضور ۹۰۰ نفر از اعضاء به صورت 
حقیقی و مجازی برگزار شد. در این کنگره پیام 
تصویری حسن روحانی، رئیس جمهوری پیشین 
منتشر شد. در پایان این نشست بیانیه این کنگره 
پیرامون حوادث غزه، برجام، FATF  و... منتشر و 
تاکید شده بود؛ »عموم نخبگان، خیراندیشان و 
وفاداران به نظام جمهوری اسلامی عمیقا نگران 
آینده و سرنوشت کشور و مردم هستند. با گذشت 
بیش از دوسال از روی کارآمدن دولت سیزدهم، 
به رغم وعده های پر طمطراق برای حل مشکلات 
کشور، مشکل تحریم های فلج کننده و گره کور 
توافق هسته ای همچنان باقی است و آثار و تبعات 
آن بر اقتصاد، فرهنگ و اخلاق جامعه سایه افکنده 
است.« حزب اعتدال و توسعه همچنین تاکید 
کرده بود؛ »آمار رسمی کشور حاکی از رشد 
منفی اقتصاد ملی، افزایش سرسام آور حجم 
نقدینگی، کاهش نرخ اشتغال و بالارفتن شاخص 
فلاکت است و اکثریت جامعه آثار و تبعات آن 
را در معیشت و زندگی روزانه خود احساس 
می کنند. رکود تولید و پایین آمدن ظرفیت 
تولیدی بخش عظیمی از صنایع و کارخانجات، 
فشارهای کمرشکن مالیاتی ناشی از کسری 
بودجه کشور بر اصناف و طبقات مختلف جامعه، 
وضعیت نابسامان آموزش و پرورش و دانشگاه ها، 
برخوردهای حذفی با اساتید برجسته و اعضای 
هیات علمی دانشگاه ها و محدودکردن هنرمندان 
و فعالیت های هنری موجب سرخوردگی و سیل 
مهاجرت پزشگان، نخبگان علمی، کارآفرینان، 
هنرمندان و سرمایه های مادی و اجتماعی به خارج 
از کشور شده است که همه نشان از ناکارآمدی 
دولت و ناتوانی از حل مشکلات پیچیده کشور 
دارد.« این حزب در بخشی دیگر از بیانیه اش 
راهبرد اصلی برای توسع کشور را پیشبرد گفتمان 
اعتدال دانسته و آورده بود؛ »حزب اعتدال و توسعه 
با بهره گیری از تجارب گذشته، گفتمان اعتدال را 
به عنوان اصلی ترین راهبرد برای توسعه کشور و 
تامین عدالت اجتماعی و تحقق اهداف بلند نظام و 
حل مشکلات مزمن کنونی جامعه میداند و عمیقا 
اعتقاد دارد که اصل عقلانیت و اعتدال در راهبرد 
سیاسی کشور باید همواره در سیاست گذاری ها، 
برنامه ریزی ها و اجرای برنامه های کلان مورد 

توجه قرار گیرد.«
  عصبانیت دولتی ها از دولتمردان سابق

بیانیه اعتدال و توسعه اما با واکنش تند و تیز 
رسانه نزدیک به دولت رئیسی روبه رو شد. برهمین 
اساس روزنامه ایران در یادداشتی، با حمله به دولت 
سابق تلاش کرده است که مباحث مطرح شده در 
این بیاینه را فرافکنی معرفی کند. در بخشی از 
مطلب روزنامه دولت آمده است؛ »کنگره ششم 
حزب اعتدال و توسعه وابسته به حسن روحانی 
روز چهارشنبه ۲۶ مهرماه برگزار شد و در پایان 
آن نیز بیانیه ای قرائت شد که صدر تا ذیل آن را 
فرافکنی، سیاه نمایی و القائات کذب علیه دولت، 
مجلس و سایر ارکان سیاسی نظام تشکیل می داد. 
درحالی در این بیانیه از تعابیری مانند »رشد 
منفی اقتصاد ملی«، »افزایش سرسام آور حجم 
نقدینگی«، »کاهش نرخ اشتغال«، »پایین 
آمدن ظرفیت تولیدی بخش عظیمی از صنایع 
و کارخانجات« و... استفاده شده است که نه تنها 
این ادعاها خلاف واقع و دروغگویی رسمی است، 
بلکه سیاست های اقتصادی حزب لیبرال مشرب 
اعتدال و توسعه و رویکردهای اشرافی و ضد 
مردمی دولت قبل، عامل اصلی آسیب دیدن 
اقتصاد کشور و معیشت مردم بوده و از سوی دیگر 
آمارهای رسمی داخلی و بین المللی نیز ناقض 

آمارسازی های بیانیه نویسان اعتدال گراست.«

نامه مهم 
رئیس جبهه 
اصلاحات 
به دبیر کل 
سازمان ملل

آنچه  نگران  هم  اصلاح طلبان 
هستند که در غزه رخ می دهد. آذر 
منصوری رئیس جبهه اصلاحات 
ایران در نامه ای خطاب به آنتونیو 
گوترش، دبیرکل سازمان ملل متحد 
سریع تر  هرچه  توقف  خواستار 
وقوع فاجعه انسانی و نسل کشی 
در غزه شد. در ابن نامه آمده است: 
»اتفاقات اخیر به روشنی نشان 
داده سرکوب، تحقیر و کشتار برای 
به همراه  امنیت  و  اشغالگر صلح 
نخواهد آورد و در غیاب راه حلی 
عادلانه منطقه روی ارامش را نخواهد 
دید. اینجانب به نمایندگی از طرف 
جبهه  اصلاحات ایران از آن مقام 
محترم می خواهم تمامی ظرفیت های 
مردم  برای  را  سازمان ملل متحد 
فلسطین، تشکیل کشور و دولت 
مستقل آنان و ایجاد صلح پایدار در 

منطقه تلاش کنید«

تعداد اتباع 
 بیگانه   بیشتر

 از آمار 
 اعلامی

 وزیر کشور 

وضعیت اتباع خارجی در کشور 
کنترل می شود؟ نماینده خرم آباد در 
رابطه با ضرورت سازماندهی اتباع 
خارجی، اظهار داشت: وزیر کشور 
مسئولیت سازماندهی اتباع بیگانه 
را بر عهده دارد و این کار در این برهه 
زمانی برای امنیت، آرامش و پیشبرد 
اهداف حوزه وزارت کشور راهگشا 
است و امیدواریم هم وزرای کشور و 
اطلاعات و نهادهای نظارتی و بازرسی 
هر چه سریع تر اتباع بیگانه اعم از 
پاکستان، افغانستان، عراق و حوزه 
کشورهای همسایه را سازماندهی 
حوزه  بر  فقط  ما  تاکید  و  کنند 
اتباع افغانستان نیست. مرتضی 
محمودوند اظهارداشت: تعداد اتباع 
بیگانه در کشور ما بیشتر از آماری 
است که مسئولان اعلام می کنند و 
من بر اساس تحقیقات و بررسی که 

داشتم این آمار را قبول ندارم.

نگرانی 
اصولگرایان 
از فعالیت 
اصلاح طلبان

اصلاح طلبان  فعالیت های 
اصولگرایان  نگرانی  موجب 
شورای  عضو  است.  شده 
مرکزی جمعیت رهپویان انقلاب 
اصلاح طلبان  گفت:  اسلامی 
به دنبال مرده  برجام هستند 
در  چون  کنند  زنده اش  تا 
طول فعالیت هشت ساله خود 
عملکرد  روحانی،  دولت  در 
در  همواره  آن ها  نداشتند؛ 
وضعیت فرار به جلو هستند. 
از  انتقاد  با  سروری  پرویز 
بیانیه اخیر حزب »اعتدال و 
توسعه« اظهار کرد: این حزب 
جهان  نگاه  که  شرایطی  در 
فلسطین  مساله  به  معطوف 
است، با لفاظی از تعامل موثر و 
سازنده با نظام بین الملل سخن 
می گوید که در نوع خود، فرار به 

جلو است. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: ظاهرا سریال اخراجی های 
صداوسیما ادامه دارد چرا که جبلی درجایگاه رئیس این سازمان 
دیروز گفت: »دو سال آینده پیش رو دوسالی است که باید برای 
تحول در صداوسیما گفتما ن سازی کرد و در این مدت، زمان 
جنگیدن برای رسیدن به تحول است و در این مسیر اگر فرآیندی 
را اشتباه طی کرده بودیم باید اصلاح کنیم، اگر مدیری جای اشتباه 
نشسته است باید جایش را به دیگر بدهد و اولویت های صحیح در 
دستورکار قرار گیرد.« وی وعده داد: »اگر زمانی با اتوبوس نیرو های 
غیرانقلابی و غیر توانمند با انگیزه های مختلف وارد سازمان 
می شدند این حق را به خود می دهیم که با مینی بوس نیرو های 

متعهد و متخصص را در کنار ۳۰ هزار نیرو وارد سازمان کنیم.«
   استقبال از خداحافظی مجریان صداوسیما؟

 ۷ مهر سال ۱۴۰۰ بود که پیمان جبلی به مدت ۵ سال به عنوان 
رئیس سازمان صداوسیما منصوب شد. اکنون ۲ سال از آن زمان 
گذشته است اما نه تنها تحول چشمگیری در عملکرد صداوسیما 
مشاهده نشده بلکه به اذعان بسیاری از کارشناسان از میزان 
مخاطبان این رسانه کاسته شده است که مهمترین دلیلش شاید 
کنارگذاشتن چهره های محبوب است. تعداد مجریان در برنامه ها 
به قدری محدود شد که حضور مکرر بشیر حسینی و مهران رجبی 
حساسیت زا و به طنز تبدیل شد و دیگر خبری از علیخانی، مدیری، 
جوان، فرضیایی، صحت، رشیدپور، بازغی و حتی ضیا نیست. برای 
جبلی بازگشت این مجریان نه تنها مهم نبود بلکه مهر امسال بیان 
کرد: »با تعدادی از مجریانی که در فضای مجازی حاشیه سازی 
کرده اند، برخورد کرده ایم و تعدادی نیز توبیخ شده اند.« اما همین 
جبلی روز گذشته در نشست دانشجویی دانشگاه صداوسیما حضور 
یافت و اظهارات قابل تاملی داشت. او سعی کرد خود را محق 
اظهارنظر درباره همه بخش های دانشگاه و سازمان صداوسیما نشان 
دهد. وی گفت: »من در این دانشگاه زندگی کردم و هم در سازمان 
صداوسیما و از سال ۸۱ کارمند سازمان شدم و لذا ۳۳ سال است در 
سازمانم و ۳۰ سال در دانشگاه صداوسیما و هیچ کس به اندازه من 
چالش های سازمان صداوسیما و دانشگاه را نمی شناسد و مطمئنا 

در همین دانشگاه و سازمان هم بازنشسته خواهم شد؛ لذا حق خودم 
می دانم به عنوان کارمند سازمان صداوسیما حتی در ریزترین مسائل 
دخالت کنم.« البته او به خوبی می داند مدیران قبلی صداوسیما 
کارنامه مشخصی دارند و نمی توان تمام اشکالات را متوجه آنها 
کرد بنابراین اظهارکرد: بنده خودم یکی از مسئولان وضع موجود 
خودم هستم و نمی خواهم همه ناکارآمدی ها را به گردن مدیران 
قبلی بیندازم چرا که خودم هم عضوی از آن ها بودم و قطعا سازمان 
در سال های گذشته دوران خوب و بدی داشت.« و در ادامه اعتراف 
کرد: »مشکلات و چالش های امروز داخلی سازمان و محیط بیرونی 
سازمان در نوع خود بی سابقه است و نمی خواهم بگویم اگر تحول 
می خواهیم نیاز به همراهی و هماهنگی همه ستاد ها داریم یا تا 
وقتی همه موانع اداری برداشته نشود امکان تحقق تحول نیست.«

   رضایت مردم معنا ندارد
 نکته قابل تامل آنجاست که جبلی اشاره ای به خواسته مردم از 
صداوسیما ندارد و از تلاش برای تحقق رضایت آنها صحبت نمی کند 
بلکه اظهاراتش در راستای جلب رضایت نیروهای صداوسیما با 
هدف احتمالی حذف خودش است، چرا که می گوید: »اگر در 
طول این دو سال قدم های بزرگی برای حل مشکلات سازمان 
از جمله ترمیم وضع پرداخت بازنشستگان و بزرگان سازمان یا 
پرداخت متعادل تر به برخی حوزه ها و عمدتا حوزه های مظلوم تر و 
از جمله محاسبه سنوات همکاران سازمان که حق شرعی آن ها بود 
و نزدیک ۵ هزار نفر بود هیچ یک از این موارد منتی برای همکاران 
سازمان نبوده و همه این ها حقوق عرفی و شرعی مقدمه ای برای 

ایجاد تحول بود.«
   عملکرد سیاسی یعنی فقط آب اصفهان؟

همچنین عملکرد سیاسی صداوسیما در سال های اخیر مورد 
انتقادات زیادی است. برخی کارشناسان معتقدند نگاه یکجانبه 
ومحروم کردن یک جریان سیاسی برای رساندن دیدگاهش به 
جامعه از طریق صداوسیما که قرار بود رسانه ملی باشد، از ضعف های 
عمده این رسانه است. طرح اتهامات علیه جریان رقیب اصولگرایان 
وعدم فرصت برای پاسخگویی از موضوعاتی است که سال ها بدون 

راه حل مانده است اما جبلی حوزه سیاسی صداوسیما را به نوعی 
دیگر تعریف می کند که قابل پذیرش منتقدان نیست. جبلی افزود: 
»در حوزه سیاسی تحولات زیادی را انجام داده ایم و سنگ های 
زیادی از جلو پای کشور برداشته شده و دغدغه های زیادی برطرف 
شده است و در حوزه عدالت قدم های بزرگی برداشته شده است. 
از ۱۰۰ هدف که معاونت سیاسی در دوره جدید داشته است به ۳۵ 
هدف رسیده است« جبلی موضوعات سیاسی را محدود به آب کرد 
و گفت: »آب اصفهان یکی از آن موارد بود به کف خیابان رسید که 
صداوسیما حلش کرد، اما آب همدان را نگذاشتیم به کف خیابان 
برسد و ما به صورت ۲۴ ساعته پروژه آبرسانی به شهر همدان را به 

مردم رساندیم و مشکل برطرف شد.«
   مدیری با دیدگاه جبهه پایداری

جبلی اگر چه عضو رسمی جبهه پایداری نیست اما دیدگاه های 
نزدیک به این جریان دارد. در اذهان بسیاری هست سعید جلیلی 
یکسال بعد از انتصاب از سوی محمود احمدی نژاد- رئیس جمهوری 
وقت- به عنوان دبیر شورای عالی امنیت ملی، آبان ۹۷ در حکمی 
جبلی را به عنوان معاون رسانه ای دبیرخانه شورای عالی امنیت 
ملی منصوب کرد؛ انتصابی که شاید تا همیشه از آن یاد شود چرا 
که جلیلی از چهره های منتسب به جریان اعتقادی - سیاسی 
»پایداری« است. همچنین جبلی پس از جلوس بر صندلی ریاست 
سازمان صدا و سیما، خواهرزاده سعید جلیلی را به عنوان معاون 
خود برگزید . از این رو، نزدیکی جبلی به این جریان در شباهت های 
گفتاری و برنامه ریزی عیان است. اعضای جبهه پایداری بر کار 
قرارگاهی تاکید دارند مانند جبلی که دیروز گفت: »چالش فرهنگی 
که با آن روبه رو هستیم بسیار مهم است و بیش از دویست شبکه 
معاند فارسی که با آن روبه رو هستیم و بیش از ده ها جایگاه، پلتفرم، 
سایت و نهاد که در داخل کشور به عنوان مخالف ما وجود دارند و 
با همه پوست و گوشت استخوان در کشور در اتفاقات سال ۱۴۰۱ 
درک کردیم حتما می طلبد که کار قرارگاهی کنیم و این موضوع 
ضرورت دارد. وقتی می گویم در مورد تحول و سرفصل های تحول 

حرف بزنیم در مورد این موضوعات باید صحبت کنیم.«

»آرمان ملی« حمله برجامی جلیلی به حسن روحانی را بررسی می کند:

آقای جلیلی این تذهبون؟
      اگر برجام روحانی بد بود؛ چرا رفیق تان دنبال احیای برجام است؟


